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Reševalci demokracije.
Neverjetno, kako je danes Jugoslavija j 

obdarjena z reševalci demokracije. Vse j 
po vrsti naglasa svojo ljubezen do de- j 
inokracije in vse zagotavlja, da jim je 
edini cilj, kako čim najbolj utrditi de
mokracijo v Jugoslaviji. Tekom desetih 
let jugoslovanskega političnega življenja 
pa smo postali skeptični kadar slišimo 
naše slavne strankarje govoriti, tedaj 
vemo, da jim je tem manj utisnjena ka
ka beseda v srce, čim bolj jo imajo ved
no na jeziku. In zato pravimo, gorje de
mokraciji, če jo bo toliko ljudi in toliko 
strank reševalo. More se ji zgoditi, da jo 
prevelika gorečnost preštevilnih reše
valcev raztrgala na kosce.

In da ni naša bojazen tako brez pod
lage, dokazujejo tudi druga težka dej
stva. Tako je v Davidovičevi skupini 
mož, o katerem se govori, da je največji 
bogataš Srbije. O njem je dejal Radio, 
da misli, da še danes živimo v fevdalnih 
časih in da smejo zato velikaši predpiso
vati kralju, kaj da sme delati. Mnenja 
smo, da se demokraciji ne bo ravno naj- 
blojše godilo, kadar jo bo reševal tal-: 
človek. In vendar je ta mož med davi- 
dovičevci eden najupllvnejših.

Z zanosom poročajo nadalje esdeesar- 
ski listi, da bodo tudi pašičevci v no
vem bloku demokracije. Za boga mile
ga! Pašičevci in demokracija. Ali se lju
dem res ne smili demokracija, da ji mi
slijo dati tako odlične varuhe. Svoje dni 
se je ustanavljala od istih ljudi ko danes 
demokracija proti pašičevcem, danes jo 
hočejo ustanavljati skupno z njimi. Kdo 
naj razume to divno demokratično po
litiko!

In kdo bi si mislil, da bo na čelu vseh 
demokratov 'korakal g. Svetozar Pribiče- 
vič! Mora biti jugoslovanska demokraci
ja v resnici cvetka čisto posebne vrste, 
da dela take čudeže.

Prav lepo demokracijo smemo priča
kovati tudi od g. Radiča. V njegovi 
stranki velja sicer demokracija le, če ni 
v nasprotju z njegovim mnenjem in nje
govo voljo, toda v seljački demokraciji 
bo to čisto drugače. Kdor to ne veruje, 
naj vpraša g. dr. Kežonana, ki je samo 
enkrat poskusil imeti svoje mnenje, pa 
je kmalu »poznal svojo zmoto.

Sploh se obeta demokraciji naravnost 
paradiž, še v nedeljo smo čitali v glav
nem slovenskem »demokratičnem* gla
silu ogorčen članek, ker se ne ščiti do
volj velika industrija in sicer zaradi 
oblastnih davščin. Pri davkih pa je stvar 
veduo takšna, da je materielni interes 
mnogo močnejši od vseh ideoloških in 
se zato tu z frazami o demokraciji ne 
more nič prikrivati. Pri davkih ee naj
bolj spozna, ali gre kaka stranka -s ta 
velikimi« ali »s ta malimi« in na žalost 
moramo ugotoviti, da gre slovenska »de
mokracija« v velikimi.

A ne samo navadno, temveč celo kon
centrirano demokracijo nam obetajo naj
novejši reševalci demokracije. In kot 
svoj največji uspeh bi smatrali ti novi 
demokrati, če bi pri tej koncentrirani 
demokraciji sodelovali celo oni, ki jih 
sicer označujejo za največje reakcionar
ne. Lieb’ Vaterland magst urhig sein! 
Bi dejal Nemec!

Tako iz mladih let pa se spominjamo, 
da so tudi drugod nastopali borci za de
mokracijo. Vedno pa smo čitali, da so 
šli ti borci naravnost na cilj, da niso 
paktirali enkrat na to, enkrat na drugo 
stran in da predvsem niso omahovali po 
pol leta in še več, kakor je omahoval šef 
naše nove demokracije. Res je, da je v 
tem boju padla tudi kakšna žrtev, toda 
narod je zato dobil potem resnično de
mokracijo in še dane« uživamo vsi pra-

Pred razkolom v demokratskem klubu.
Beograd, 31. jan. V parlamentarnih 

krogih so pričakovali, da se bo že sinoči 
končala diskusija v demokratskem po
slanskem klubu in da l>o storjen končni 
sklep. To stališče se je v glavnem izva
jalo iz zadnjega telegrama, ki ga je po
slal Davidovič Stjepanu Radiču in v ka
terem je rečeno, da se bo stvar za vršila 
v pondeljek in da je to njegova zadnja 
beseda.

V demokratskih poslanskih krogih pa 
se trdi, da Davidovič s tem izrazom ni 
mislil, da se mora storiti sklep vprav 
včeraj, ampak je samo opozoril, da je ta 
sestanek demokratskega poslanskega 
kluba najvažnejši in da morajo biti nje
govi rezultati definitivni in jasni. Sma
tra se, da se bo v demokratskem poslan
skem klubu cela diskusija še za nekaj 
časa zavlekla, ker se neprenehoma jav
ljajo novi govorniki. Zaradi tega se bo 
seja nadaljevala še danes dopoldne in 
morda tudi popoldne, ko se bo treba od
ločiti za končni sklep.

V vseh političnih krogih se razglaša, 
da ima sestanek demokratskega poslan
skega kluba usoden pomen, in sicer za
to, ker mora na tem sestanku pasti de
finitivni sklep o tem, ali naj demokrat
ski klub nadaljuje dosedanjo politiko, 
čije glavni zastopnik je Voja Marinko
vič, ali pa se izpremeni politična smer 
kluba po željah in prizadevanjih Ljube 
Davidoviča.

Del demokratov je za kompromisno 
formulo, da se namreč vsa diskusija od
loži za nekaj časa. Ta skupina demo
kratov, ki spada sedaj k demokratske
mu centru, je konkretizirala svoj pred
log, ki pa še ni formalno predložen, da 
naj se sestavi strankin odbor, ki naj bi 
proučil situacijo in bi potem s poročilom 
stopil pred klub, tako da bi se o tem 
poročilu vobče ne vodila več niškaka di
skusija, temveč bi se enostavno ali spre
jelo na znanje ali pa zavrnilo in bi se 
klub s samim glasovanjem opredelil. Ta 
kompromisna formula gre za tem, da se 
za sedaj reši situacija današnje vlade in 
da se odgodi razcep, ki preti demokrat
ski stranki.

Je pa še tretji predlog v klubu, in to 
je, da ee o priliki glasovanja o predlo
gu Ljube Davidoviča najprej ugotovi, 
ali je za Davidoviča večina ali manjšina 
kluba. Ako bo Davidovič v večini, bo 
pozval Marinkoviča in vse ostale mini
stre, da se pokore temu sklepu in se z 
njihovo ostavko izzove izprememba da
našnje vlade. Ako bo pa Marinkovič v 
večini in bi se ne odzval pozivu Ljube 
Davidoviča, se smatra, da je razcep v 
demokratski stranki neizogiben.

Treba je povedati, kakor se zatrjuje v 
okolici Davidoviča, da Davidovič tokrat 
ne bo popustil in krenil s svoje poti, 
tudi če ostane v manjšini, ker smatra, 
da je njegova politika pravilna in da jo 
mora v tej smeri nadaljevati.

Na podlagi tega dejanskega stanja so
dijo politični krogi, da je zagazila demo
kratska stranka v zelo težavno situacijo 
in je splošno mnenje, da je izhod iz dis
kusije v demokratskem poslanskem klu
bu ali padec današnje vlado ali pa raz
cep demokratske stranke. Razcep demo
kratske stranke bi imel za posledico ve
liko perturbacijo v politični situaciji in

vice, ki so bile s temi žrtvami pridob
ljene.

Kakšno demokracijo pa bomo dobili 
mi po bombastičnem boju, ki ga vodijo 
naši najnovejši reševale' demokracije? 
Mi te demokracije prav gotovo nikomur 
ne privoščimo in niti tistim, ki jo mislijo 
priboriti le s frazami in brez žrtev.

bi ne bilo izključeno, da pride do novih 
volitev še pred sprejetjem proračuna.

SEJA DEMOKRATSKEGA KLUBA.
Beograd, 31. jan. Včeraj popoldne ob 

5. se je nadaljevala seja v demokrat
skem klubu. Prijavilo se je k besedi ka
kih 10 govornikov. Diskusija je poteka
la mimo.

Najprej je govoril čubrilovič, potem 
Voja Veljkovič, Grga Angjelinovič, Da
vidovič itd.

Čubrilovič je napadal Davidoviča kot 
zaveznika Radiča in Pribičeviča. V svo
jem govoru se je izjavil direktno za se
danjo vlado. More se delati na koncen
traciji, čeprav ni potrebna, najodločnej- 
še pa je proti ustanovitvi enotnega klu
ba s seljačko demokracijo. Napadal je 
Radiča in Pribičeviča, ker sta nedosled
na in je demokratska stranka doživela 
z njima samo razočaranja. Eden ko dru
gi je v odločilnem momentu zapustil de
mokratsko stranko na cedilu. Zato je 
treba sedanjo koalicijo ohraniti in ev. 
na tej podlagi delati za koncentracijo.

Voja Veljkovič smatra, da današnja 
vlada ni posrečena kombinacija, zato je 
popolnoma opravičeno, ako se išče drug 
izhod.

Dr. Angjelinovič je predvsem kritizi
ral to, da to vprašanje ne rešuje demo
kratska zajednica. Sploh je to napačno, 
da se ožji odbor D. Z., čegar član je tudi 
on, ni sestal že leto dni. Sedaj se raz
pravlja o najvažnejšem vprašanju in ho
če se postaviti JMO, našo najbolj lojal
no zaveznico, pTed gotovo dejstvo. To 
more povzročiti razkol in zato odklanja 
vsako odgovornost.

Angjelinovič zavrača misel, da bi smel 
kongres odločevati o parlamentarni si
tuaciji, kadar je poslanski klub zbran. 
Sploh pa je bil zadnji kongres bolj po
doben sestanku fašistovske organizacije 
ko pa demokratske stranke.

Če se hoče doseči koncentracija, po
tem naj se sedanja vladna koalicija raz
širi na HSS kot na največjo hrvatsko 
stranko. Čeprav je proti tej stranki, bi 
bil iz državnih razlogov vendarle s ko
alicijo z njo. Združitev demokratske 
stranke s seljaško demokracijo v en 
klub pa je nemogoča, ker je mentalite
ta Radiča in Ptribičeviča v največjem 
kontrastu z demokratsko stranko.

Ljuba Davidovič je nato odgovarjal 
Angjelinoviču in naglašal, da je vedno 
odkrito nastopal in da je tudi dr. Spaha 
o vsem informiral. Če pride do razpada 
v demokratski zajednici, potem gotovo 
ne po krivdi demokratske stranke.

Nato so govorili še poslanci Škerovič, 
minister Kumanudi in beograjski posla
nec Gjorgjevič.

Kumanudi je bil proti Davidovičevem 
predlogu, ker je za koncentracijo sploh 
nemalo časa. Črnogorec Škerovič in posl. 
Gjorgjevič pa sta bila za Davidovičev 
predlog.

Seja se bo nadaljevala danes dopol
dne. Govorili bodo Timotijevič, dr. Ri
bar, Šumenkovič, Andrija Radonič, Slav
ko Dukavac in dr. Šečerov.

SEJA MUSLIMANSKEGA KLUBA.
Beograd, 31. jan. Ob istem času, ko 

demokratski klub, je imel sejo musli
manski klub. Seje so se udeležili vsi čla
ni kluba. Po seji se je pričakovalo, da 
bo izdan (kak komunike, a ga ni bilo. 
Spaho in za njim Behmen in Hrasnica 
so izjavili, da so razpravljali o splošni 
situaciji, o današnji vladi in o situaciji 
med narodom v Bosni.

)

Italija zahteva ratifikacijo 
nettunskih konvencij.

Rim, 31. jan. Včerajšnji listi komen
tirajo pisanje angleškega tiska o možno
sti zboljšanja italijansko-jugoslovanskih 
odnošajev in podčrtavajo pripombo lista 
»Daily Telegraph«, da zahteva Italija, 
da Jugoslavija nemudoma ratificira net
tunske konvencije, ker naj bi bil to prvi 
pogoj za upostavitev dobrih in prijatelj
skih odnošajev z Jugoslavijo.

.-.Corriere della Sera« javlja v zvezi s; 
tem iz Londona, da so prekinjena poga
janja med jugoslovanskim finančnim mi
nistrom dr. Bogdanom Markovičem in 
Petrom Barkom, predsednikom Anglo- 
internacionalne banke in bivšim mini
strom financ v carski Rusiji. Merodajni 
finančni krogi iz Londona gledajo z ne
zaupanjem na notranjo in zunanjo situ
acijo Jugoslavije. To nezaupanje se ni 
ublažilo niti s tem, da je odpovedni rok 
italijansko-jugoslovanskega pakta o p ri
jateljstvu podaljšan za šest mesecev. To 
podaljšanje še ne jamči za sporazum, 
ker se jugoslovanski parlament upira 
zahtevi Italije, da ratificira nettunske 
konvencije. Razentega se v Londonu 
skeptično gleda na napetost Jugoslovan-- 
sko-bolgarskih odnošajev.

j Corriere della Sera« poudarja, da se 
v Londonu točno opaža, da so nettunske 
konvencije ključ situacije in da se mo
rejo samo po njih ratifikaciji razbistriti 
in uredita italijansko - jugoslovanski od
nosa ji.

SEJA RADIKALNEGA KLUBA.
Beograd, 31. jan. Za časa seje demo

kratskega kluba se je vršila seja radi
kalnega kluba, ki ni imela političnega 
zinačaja. Na njej se je razpravljalo a  
davčnem zakonu.

Predsednik vlade je prišel dvakrat na 
sejo, nakar se je povrnil v predsedništvo 
vlade, da se informira o poteku seje 
demokratskega kluba. Ko je v demokrat
skem klubu govoril Davidovič, je bilo 
čuti precej viharja. Vukičevič je zato 
sklical radikalne ministre k posvetova
nju.

Sejo je otvoril Vukičevič, a je takoj 
izročil predsedstvo Stevu Jankoviču. — 
Prvi je govoril Joca Laloševič, ki pravi, 
da je zakon o davkih, kakršen je, glede 
na slabo stanje, ki vlada v naši državi, 
vendarle dober. Bogdan Milošinovič ob
žaluje, da je bila ukinjena dohodnina, 
ker je to edin pravičen način obdačenja. 
Ker pa je že ukinjena, ni ovire, da se 
ukine v celi državi od 1. aprila 1928. Ni
količ pravi, da je ta zakonski projekt 
vznemiril Srbijo, a Srbija bo pristala na 
to, da plača enak davek zaradi edinstva 
in sloge. Kujundžič govori strokovno o 
zakonskem predlogu. Za njim govori mi
nister notranjih del Čeda Radonič, ki 
prosi v imenu vlade, oziroma radikal
nega dela vlade klub, da soglasno sprej
me ta zakonski predlog. Predlog je bil 
soglasno sprejet.

KRALJ DAROVAL ZA GLADNE POL 
MILIJONA DINARJEV.

Beograd, 31. jan. Kralj je dal izročiti 
Rdečemu tkrižu pol milijona dinarjev za 
pomoč prebivalstvu, ki trpi glad, z že
ljo, da se ta pomoč takoj razdeli, kjer je 

j sila največja.
I mm■■— !■■■ —.... . i  .... ... — — — — .................. ■■■■
\ POPOLDANSKA SEJA SKUPŠČINE JE 

BILA ODLOŽENA.
Beograd, 31. jan. Ob 5. popoldne se je 

sestala narodna skupščina. Dr. Perič je 
izjavil, da so se šefi parlamentarnih sku
pin sporazumeli, da se seja odgodi do 

j danes ob 9. dopoldne. Seja je bila. zate* 
takoj zaključena.
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Prva seja ljubljanskega občinskega sveta.
V čeraj popoldne ob 5. u ri se je  sestal no

voizvoljeni občinski svet ljub ljan sk i k  svoji 
prvi redn i 9eji. Navzoči so bili vsi občinski 
svetniki.

Sejo je  d v o r i l  župan dr. Puc z željo, da  
bi se v občinskem  svetu  dosegla sklepčnost, 
Ker se n ah a ja  občina v težkih finančnih sti
skah. T reba  bo veliko uspešnega dela , da se 
bodo razm ere zopet pravilno ured ile . Samo 
za k ritje  izdatkov v preteklem  letu  je  po
trebno  43 m ilijonov d inarjev . Za tekoče leto 
pa še  sploh vse manjka.

Overovateljem  zapisnika sta  b ila  iem nova- 
iia občinska svetnika Jeg lič  in  V argazon.

Dne 19. t. m. je  poslal župan dvorn i p isarni 
povodom rojstva princa Tom islava brzojavno 
častitko, k a r  sprejm e občinski svet z odobra
vanjem  n a  znanje.

M andat v obč. svetu  so odložili m in ister 
•Ir. Gosar, Marcel Zorga in V alen tin  U rban
čič. N jihova m esta so zavzeli Jožef R utar, inž. 
D rag. G ustinčič in  Alojz Potočnik.

Letos se bo izvedel v L jubljani (popis 
p reb ivalstva. Župan je naprosil policijsko d i
rekcijo, naj se v zvezi s tem  popisom izvrši 
tud i popis stanovanj, k e r  se bo na ta način 
najlažje in  najbolj točno ugotovil obseg s ta 
novanjske bede v L jubljani

D ne 23. <t. m. se  je  na  odredbo  župana iz
v ršila  škom trarija m estne blagajne, k je r  se  je  
našlo  vse v popolnem  redu.

Novemu občinskem u svetu, kakor tud i ce
lokupnem u ljub ljanskem u prebivalstvu  je 
poslal svoj pozdrav član francoske zbornice 
: n sonata Louis Chaseette.

G lede pritožbe D ruštva h išnih  posestnikov 
v L jubljani pro ti nam eri m estne občine, da 
se  podre stanovanjska hiša na Poljanski ce
d i štev . 15, je  sporočil ob lastn i odbor, da je 
pritožbo zavrnil, k e r  je  bil tozadeven sk lep  
v ladnega kom isarja u tem eljen .

S  tem je bilo ipredsedstveno poročilo za
ključeno.

D ruga točka dnevnega red a  je b ila  določi
tev in volitev posam eznih odsekov dn uprav
n eg a  odbora M estne hraniln ice.

O bčinski svetn ik  prof. Jarc  je  p rečital s le 
dečo izjavo:

»Takoj po potrd itv i župana so se n a  p red 
log s tran k e  SDS pričela pogajanja za ustva
ritev  po trebne delazm ožnosti večine tega  ob
činskega sveta. SLS je predlog sp re je la  z 
nam enom , da  se u stvari možnost za sodelo
vanje vseh v tem  občinskem  svetu zastopa
n ih  strank . Pogajanja sicer še niso končana, 
v en d ar je  sk len il K lub občinskih svetnikov 
SLS, da se udelež i današn jih  volitev v  m a
gistralni* gremiii, da s lem  m anifestira  svojo 
voljo s to riti vse, da so radi ko ris ti in  ugleda 
n ašega  m esta omogoči redno poslovanje ob
činskega sveta. Poudarjam o pa, da s tem 
hočemo p re ju d ic ira ti našem u stališču  An rav- 
■ianju p r i nadaljevan ju  pogajanj, am pak si 
pridržujem o popolnom a prosto roko.«

Nato je  bilo sklenjeno, da se bodo izvršile 
volitve sam o v m ag istra tn i grem  ij, v ostale 
• nlseke pa na  en i izmed prihodnjih  sej. P roti 
iem u je p ro te s tira l obč. svet. G ustinčič, ven- 
ia r  je b il predlog z vsem i proti štirim  gin
o m  so c ia lis to v  in  kom unistov sprejet.

V m agistraln i g rcm ij so bili izvoljeni sle
deči občinski svetn ik i:

Josip  T urk , inž. Bevc, Anton Likozar, dr. 
Jerič , dr. Rožič, Josip  Pirc, dr. G regorič, dr. 
R avnikar in  S tanko Likar.

Nato je  bil soglasno sp re je t sklep, da se 
redne seje občinskega sveta vrše vsak  prvi 
to rek  v mesecu ob  6. u ri zvečer.

š iršo  debato je  izzvalo vp rašan je  g lede iz
plačila prejem kov m estnim  uslužbencem  pre- 
loo dvanajstin  za mesec feb ru ar 1928.

P rv i se je  oglasil k  besedi obč. svet. Tav
čar, ki je  očital bivšem u vladnem u kom isar
ju  n a  m estnem  m ag istra tu  M encingerju, da 
n i pravočasno p reš tud ira l m estnega p roraču
na za lansko le to  dn da n i pravočasno p red 
ložil p ro računskega načrta  za tekoče leto. 
O čital m u  je  da lje , da  je  nastav il v m estni 
službo 56 novih nam eščencev, za k ritje  teh 
jK>rwnaLnih izdatkov pa ni pravočasno po
sk rb e l v rednem  proračunu. Zato zahteva, da 
-e  ugotovi upravičenost nastavitve om enje
nih  56. uslužbencev.

V endar pa je  potrebno, da dobe ti z de
k re t i nastav ljen i uslužbenci svoje plače v re 
du nn izjavlja, d a  bo njegov klub glasoval za 
(dpi: v il o prejem kov tem 56. uslužbencem.

Obč. sv. Ja rc  je  izjavil, da  bo tudi Klub 
obč. sv. SLLS glasoval za izplačilo, vendar 
pred laga drugačen način izvedbe: M estnem u 
m ag istra tu  se naroča, da čim p reje  izposluje 
p ri oblastnem  odboru p roračunsk i provizordj 
za m esec feb ruar 1. 1.

V debato so posegli še obč. sv. dr. Lemež, 
L ikar in dr. R avnihar.

D r. R avnihar je izrazil obžalovanje, da so 
se v občinskem  svetu iznesli od stran i obč. 
sv. T avčarja talki neum estn i očitki, k i so po
polnom a dep lasiran i. Oni, ki hočejo očitali, 
naj se zavedajo, da padejo t i  očitki tudi na 
nje sam e. Bivšemu- kom isarju  M encingerju 
očitajo, da je  sp re je l v m estno službo 56 n o 
vih nam eščencev. Znano pa je, da je sprejel 
sa-mostojno-demokratski geren tsk i sosvet v 
k ra tkem  času celo 59 novih uslužbencev.

Ugotavlja pa, da  je bilo očitani . 56 
uslužbencev nam eščenih  samo na  taka me- 
sla, Id so bila vakantna ali neobhodno po
treb n a , ko t na  p rim er: pri m estni klavnici, 
m estnem  liceju, na z vpokojitvijo izpraznje
na m esta  itd . Tudi z ozira om ejitve brez
poselnosti je  b ila  ta  nam estitev  upravičena.

Izrečen je bil pa še d ru g  očitek, zakaj da 
vladni kom isar n i pravočasno p reštud ira l in 
predložil -občinskega proračuna. Vzrok mo
ram o iskati v k ršen ju  zakona, k i vendar toč
no določa, da m ara veliki župan razp isati 
nove volitve najkasneje  v 4 tednih  po razpu
stu  občinskega sveta. To pa se ni zgodilo. 
G eren t ali kom isar pa -ima le pravico, vrstiti 
najnu jnejše  začasne posle, n im a pa ne p ra 
vice ne dolžnosti, da  bi popolnom a zavzel 
m esto občinskega sveta in sestavlja l in  odo
braval novi m estni proračun.

Dodatno k predlogu obč. sv. Ja rca  je  .pred
lagal obč. sv. Tavčar, naj se zaprosi za pro
računsk i provizorij za dva m eseca (februar 
in  m arec), k e r  m eseca m arca sigurno še ne 
bomo im eli novega proračuna, ozirom a te še 
ne bo potrjen.

K besedi se je oglasil še inž. Gustinčič, ki 
je  najp rej napadel dr. R avniharja, zakaj da 
b ran i oziroma zagovarja vladnega kom isar
ja M encingerja. Glede proračunskega provi- 
zorija p redlaga, naj se ne zaprosi ne obla
stnega odbora ne  finančnega m in is tra  za 
odobrenje in  naj se dela po določbah starega  
proračuna.

K er je bil inž. Gustinčičev predlog naj
širši, ga je  d a l župan kot prvega na glasova
nje in je bil predlog z večino dem okratsk ih , 
sodja-lističnih, kom unističnih in  d r. G regori
čevega glasu sp re je t.

•Nato je p rečital občinski svetn ik  dr. G re
gorič svoj sam ostalen predlog, k i p rav i v 
glavnem  sledeče:

•dzvoli naj se danes iz srede občinskega 
sveta odsek 9 članov, ki im a nalogo preg le
da li vse upravno poslovanje občine ljub ljan
ske od le ta  1922 23 to je od časa, ko je zad
njič posloval avtonom ni občinski zastop, do 
konca le ta  1927, to je  za čas gerentstrva oz. 
v ladnega kom isarja.

V volilnem  boju za m andate v občinskem 
svetu  smo čitali v Časopisih tako  težke vse
s tran sk e  obdolžitve in k ritike  te uprave, da 
je  vsa javnost upravičena zah tevati vpogled 
v to upravo.

P a ne samo iz tega razloga je  revizija  ne
obhodno potrebna. D obiti m oram o tudi mi 
člani .občinskega sveta dobiti m orajo vsi ob
čani jasen vpogled v gospodarsko stanje m e
stne občine, k e r lahko trdim , da je ogrom ni 
večini našega preb ivalstva v L jubljani to go
spodarsko .stanje neznano.«

K tem u p red logu  je  stav il dr. Lemež v 
im enu obeh delavsk ih  klubov dodaten p red 
log, ki pravi v g lavnem : »Občinski svet naj 
izvoli iz svoje srede 6-člansko preiskovalno 
kom isijo, sestoječo iz  zastopnikov vseh v ob
činskem  svetu sodelujočih strank , -ki naj p re 
išče med drug im  zlasti one zadeve, glede k a 
te r ih  so se iznesle  obdolžitve v javnosti. Ko
m isija im a izvršiti svoje delo najkasneje  do 
1. avgusta 1928, podati svoje prvo poročilo 
občinskem u svetu najkasneje  do 1. aprila , 
končno pa do 1. sep tem bra t. 1.

K om isija ostane v funkciji tud i v slučaju 
razpusta občinskega sveta. Člani kom isije pa 
ne m orejo postati oni občinski svetovalci, k i 
so bili člani geren tstev , geren tsk ih  sosvetov 
ali pa oni, k i so n a  p re iskovanih  .poslih 
osebn o in te res i rani.

V debato so še posegli d r. R avnihar, L i

kar, Tavčar in dr. Je rič , n ak a r je  bil p redlog 
dr. Lemeža sprejet.

V revizijski odbor so bili po k ra tkem  po
svetovalnem  odm oru izvoljeni: dr. Gregorič, 
dr. Jerič , dr. Lukan, V argazon, L ikar in inž. 
Gustinčič.

Občinski svetn ik  L ikar je nato stavil še 
predlog, naj se  stori korake, da se ukine § 
57 občinskega reda, k i določa, da je  za sp re 
jem  občinskih davščin, doklad, nak lad , ozi
rom a z navedenim i dajatvam i p reb ivalstva, 
po trebna kvalific irana (dvetretjinska) ve
čina

Za ta predlog so se izjavili še obč. sv. dr. 
Lemež, d r. Bohinjec 'in 'inž. Gustinčič, proti 
p redlogu pa so govorili dr. Je rič , dr. R avni
h a r in Krek.

Nato je bil z vsem i glasovi p ro ti glasovom 
obč. svetnikov SLS in NGS sprejet predlog 
obč. sv. L ikarja, da naj se uk rene  potrebne 
korake, da se doseže to, da bo o tako važni 
stvari, kot je  občinski proračun, odločala s lu 
čajna prosta večina .

Javna  se ja  je  bila nato  ob pol 20. zaklju
čena. Sledila je po k ra tkem  odm oru tajna se 
ja. In te res občinstva je  bil zelo velik  in  je  
bila g a le r ija  nabito  polna.

Politične vesti.
=  D opoldanski potek včerajšnje seje de

m okratskega k luba. M arinkovič p ro ti Davi- 
doviču. »Senzaoionelnk dogodki v dem okrat- 
kem  k lubu  se se pričeli, a vse -kaže, da  ozna- 
njevaloi senzacije ne pridejo  na  svoj račun. 
K ajti eno je jasno že sedaj, da  v dem okrat
ski strank i n i soglasja in  da  je  M arinkovič 
proti koncepciji Davidoviča. Zato je jasno, da 
je za dem okratsk i k lub  samo ena možnost, 
ali se razbije ali pa ostane v sedanji vladni 
koaliciji. Slednje pa je mnogo m an j v e rje t
no, ker g. Davidovič ne m ore več nazaj. — 
Seja dem okratskega k luba se je začela točno 
ob desetih  dopoldne in je  bila skoraj polno
številno obiskana. Sejo je  o tvoril g. Ljuba 
Davidovič s k ra tk im  pozdravom. D ejal je, 
da  je  dem okratska s tran k a  pred zgodovinsko 
odločitvijo. Položaj v državi je  tak, da  se 
m ora izv ršiti tem eljita  izprem em ba. Zato je 
potrebna široka koncentracija, v k a te ri pa 
m orajo im eti dem okratsk i e lem enti odloču
jočo besedo. Po naročilu  kongresa je  z vseh 
stran i p revdaril položaj in sedaj predlaga, da 
se združi dem okratska zajednica s  seljaško- 
dem okratako koalicijo v en parlam en taren  
klub. — Takoj za Davidovičem je povzel be
sedo zunanji m in is ter M arinkovič te r nasto
pil pro ti Davidovičevem u predlogu. Tudi 
on je za koncentracijsko vlado, toda na te
m elju sedanje vladne koalicije. Po njegovem  
m nenju  je sprem em ba režim a zlasti v seda
njem  času čisto nepotrebna, ker je  doseda
nja vlada dosegla že lepe uspehe. V bližnji 
bodočnosti bodo rezultati vladnega dela še 
bolj vidni. Zlasti pa je nastopil M arinkovič 
pro ti združitvi dem okratske zajednice in se- 
ljaške dem okraoije v en k lub dn se  izjavil 
za fuzijo dem okratske stranke  s sam ostojno 
dem okratsko. — Za M arinkovičem je govoril 
poslanec Grol in sicer v sm islu Davidoviče- 
vih izvajanj. Je  za takojšnjo združitev dem. 
zajednice in k inečka-dem okratske koalicije v 
en klub. K er se je  med tem pričelo v skup
ščini glasovanje o Radičevem  predlogu, je 
b ila  seja p rek in jena , da so mogli dem okra t
ski m in istri glasovati proti Radičevem u pred
logu, kakor je nekdo zlobno pripom nil. Po
poldne se je seja nadaljevala. — Po seji k lu 
ba je odšel M arinkovič k VuM čeviču, ta  pa 
tako j nato v dvor, k je r  je  bil sp re je t v avdi
enci.

— Včerajšnja dopoldanska seja Narodne 
skupščine. P red  prehodom  na dnevni red  je 
sporočil p redsedn ik  dr. Pečič, da je nenado
ma prem inul m in is ter za narodno zdravje 
d r. Savič. V lepem  govoru je o risa l pokojni
kove zasluge ter njegovo delo  za narod. Po
slanci rso poslušali njegov govor sto je  in  nato 
zaklicali tr ik ra tn i: Slava mu! — Predsednik  
je nato sporočil, da je finančni odbor p red 
ložil skupščini p ro račun  in da se p rične  pro
računska razprava v sredo. Z aradi razm er 
v Glavnem snvezu srp sk ih  zem ljaradničkih 
zadruga je vložil in terpelac ijo  na poljedel
skega m in istra  posl. Gjoka Popovič. — Vla
d a  je predložila nujni zakonski načrt za p r i
znanje narodn ih  zaslug um orjenem u u rad n i
ku  P reliču . Skupščina je nujnost pri poznal a. 
P-cslanec P redavec je vložil nu jn i zakonski

predlog, d a  odstopi država oblastnim  sam o
upravam  tu d i poljedelske šole te r  se n a j v ta 
nam en sprem eni čl. 42. u redbe o prenosu 
drž. poslov na oblastne sam ouprave. K er se 
je  poljedelski m in is te r izjavil za nujnost, je 
bila ta  sprejeta . Nato je p rešla  skupščina na 
dnevni red  in sicer na razpravo o davčnem  
zakonu. Kot prvi je govoril zem ljoradnlk 
Lazič, ki je  predvsem  grajal, da zakon ne < 
odgovarja km etskim  potrebam . Nato je p red 
lagal Pavie Radič, da se ves zakonski načrt 
kot nepopolen in  nezadosten vrne odboru. 
Skupščina pa je ta predlog odklonila in je 
vlada tako popolnom a zmagala. S tem  j^  bila 
dopoldanska seja skupščine končana.

=  P rv i kongres socialno dem okratičnih 
strank  na češkoslovaškem  se je pričel v so
boto in zaključil s skupnim  m anifestom  vseh 
soc. dem okratičn ih  s tran k  na  Češkoslova
škem . K ongres je v m arsičem  zelo zanim iv 
in bo sigurno tudi močno vplival na  potek 
političnih dogodkov v b ra tsk i Češkoslovaški. 
P redvsem  treba  naglasiti, da je to  prvi 
skupni nastop nem ških in čeških socialnih 
dem okratov po 20 letih . To dokazuje, da je  
sedanja vladna koalicija na Češkoslovaškem 
tako močna, da so mogli soc. dem okrati upa
ti na napredovanje le, če se  vsi združijo. — 
K ongres se je  v rš il kot nekak  in ternaciona
len  kongres. Ta označba je p a  napačna, ker 
je  šlo dejansko le za skupen nastop nem ške 
dn češke soc. dem okracije, dočim  so bile vse 
ostale  soc. dem. skupine, ko poljska, mad- 
jarska  in  podkarpaiska samo dekoracija. Tu
d i je  treb a  povdariti, d a  so nem ški socialni 
dem okrati ravno tako naoionalni ko češki in 
to se  je zlasti lepo pokazalo ob vstopu za
stopnikov nem ških m eščanskih strank  v vla
do, ko so očitali nem ški soc. dem okrati nem 
škim  vladnim  strankam , češki pa češkim  n a 
rodno izdajstvo. Sedaj so ti sto rili isto, am 
pak sedaj seveda ni narodnega izdajstva, ker 
sedaj je vse izvršeno pod firmo m ednarod
nega p ro le taria ta . S skupnim  parlam en tar
nim klubom  bi im eli češkoslovaški soc. d e 
m okrati 49 poslancev, torej ravno toliko ko 
češki agrarci. V slučaju , da ti ne bi mogli 
sestaviti vlade, potem bi po parlam en tarnem  
redu  prišla vrsta na soc. dem okrate.

— Zveza narodov m ora b iti reform irana. 
Znani francoski koresoondent Saiuerwein k ri- 
itiikuje v »M atinm nenavadno ostro Zvezo na
rodov in p rav i, da so poslednji dogodki do
kazali, d a  m ora biti ta  in s tituc ija  popolnoma 
reorganizirana. Sauervvein zaMeva, da  So na 
zasedanjih  Zveze narodov poleg posam eznih 
delegatov držav navzoči tudi upolnom očeni 
zastopniki držav, ki m orejo takoj skleniti 
obvezne sklepe. Zelo in teligentni zastopniki 
držav pri Zvezi narodov se  danes bavijn le 
z d rugovrstn im i problem i in so tako  obso- 
ieni k  nedelavnosti. Sauervvein nato zlasti 
povdarja dva dogodka, ki sta najbolj doka
zala potrebo reorganizacije Zveze narodov. 
Je  to obnašanje litovskega m inici rakega 
p redsednika V oldem erasa in pa m enoštrski 
slučaj. Po Sauer\vei:novem nazoru ne bi to
liko  trp e l ugled Zveze narodov, kakor je tr
pel, če bi se ta mogla takoj ses ta ti in reag i
ra ti na nekorek tnosti litovskega m in is trske
ga predsednika. Tako pa V oldem aras ne sa
mo da ni izvršil svojih prevzetih  obveznosti, 
tem več je de la l naravnost pro ti njiim. Podob
no se je  zgodilo tudi v m enoštrsk i aferi, ko 
se bo o njej razpravljalo , ko bo že visa stvar 
davno zastarela.

— Židi hi bili p rip rav ljen i podpirati Pii- 
sudskega. Dr. Osias Thon, vodja poljskih zio- 
nistov, se m udi te dn i na D unaju in je  p r i 
tej p rilik i dal novinarjem  zelo zanim ive po
datke o poljski politiki in o stališču  poljskih 
Židov do P ilsudskijeve vlade. Thon prizna
va, da  jo r>;isudskijeva v lada sto rila  zeh 
m nogo dobrega. Tako je vidno zboljšala u p ra 
vo in vrgla iz vlade nacionalne dem okrate , 
ki so p redstav lja li najbolj om ejeno in brez
obzirno  reakcijo  na svetu. Sovražniki naših 
sovražnikov so naši p rija te lji, že iz tega vzro
ka ne  m orejo biti Židje pro ti P ilsudskijevi 
vladi, ki je  tudi opustila antisem itizem , ko t 
edino izveličujoče sredstvo. Židje so načelno 
prip rav ljen i podpirati P ilsudskega vlado, če 
bo ta spoštovala parlam en tarn i režim , ki je 
za Žide, ko za vse m anjšine največje jam 
stvo obstoja. Židje pa imajo tudi vzrok, da 
zaupajo sedanji vladi, k e r im a ta v svoji s re 
d i ljudi, ki uživajo najboljši glas 'kot n rav 
stveni, k u ltu rn o  n reb ražen i in strokovno spo->
s .b n i ljudje.

Ivan Hribar: 2 0

MOJI SPOMINI.
0d 1853. do 1910. leta.

Našel sem ga v mali uredniški sobi poleg tiskarne 
v hiši, v kateri je bila gostilnica »Zur Mehlgrube«. Ko 
sem povedal, kdo sem in po kaj sem prišel, mi pravi: 
•Vi, mladenič, mislite, da živim v izobilju ali da v 

Mariboru kaj veljam; eno in drugo je zmota. Od danes 
do jutri imam zaslužek in še ta je jako skromen. Tukaj 
pa me vsi sovražijo; ko bi vas jaz imel kam priporočiti, 
imelo bi to ravno nasproten učinek.« Zdelo se mi je, 
kakor da me je kdo z vodo polil in solze so mi stopile 
v oči. Videč to, potolaži-me Tomšič, da me priporoči v 
Ljubljano, kjer njegova beseda več izda, in sicer J a n u  
L a d i s l a v u  č e r n e m u ,  glavnemu zastopniku 
banko »Slavije«, katera je bila ravno takrat ustanovila 
podružnico za slovenske dežele. Tamkaj naj vstopim v 
pisarno, v katero da me Černy na njegovo priporočilo 
gotovo sprejme. V pisarni naj ostanem pol leta, da si 
nekaj prihranim, potem pa da naj vstopim zopet v Ljub
ljani v gimnazijo. Kategorično zagotovilo Tomšičevo, da 
me Čemy gotovo sprejme v pisarno, potolažilo me je in 
on je takoj napisal priporočilno pismo, katero še danes 
hranim. Ko tni je »der vvindische Heiland« (slovenski 
odrešenik) — tako so bili namreč mariborski Nemci 
krstili urednika Tomšiča zaradi njegovega obraza, ki 
ga je obdajala lepa plavorudečkasta brada — stisnil še 
nekaj drobiža v roko, podal sem se proti Ljubljani. Ni

sem si pa mogel kaj, da bi ne bil preje stopil v Sloven
sko Bistrico poklonit se takratnemu političnemu vodi
telju štajerskih Slovencev d r . J o s i p u  V o š n j a k u .  
Podal sem se peš tjekaj in ko Vošujaka nisem dobil v 
Bistrici, za njim k vinogradu na Visovlje. Ondi 
me je Vošnjak jako prijazno sprejel ter mi dal mnogo 
dobrih svetov. Tudi sva čitala »Humoristicke Listy«, na 
katere je bil naročen. Ko me je še dobro pogostil in 
prenočil, poslovil sem se drugi dan od njega ter se 
podal peš v Poličane in odondot zopet peš v Št. Jurij, 
kjer sem stopil na železnico ter se odpeljal v Ljubljano.

III. Po poti k poklicu.
Takoj prihodnji dan predstavil sem se Cevnemu 

in ta je res dejal: »Če vas Tomšič priporoča, lahko vsto
pite v našo pisarno takoj.« To se je tudi zgodilo. Bil 
sem sprejet za praktikanta s 15 gld. mesečne plače. 
Černčmu sem bil čedalje bolj všeč, kajti videl je, da 
sem slovensko in nemško korespondenco takoj po prvih 
dneh mogel reševati popolnoma samstoojno. Ko je 
spoznal, da se zanimam tudi za češki jezik, posojal mi 
je ilustrovana lista »Kvčty« in »Svčtozor«. Pridno sem 
ju prebiral in tako izpopolnjeval svoje znanje češkega 
jezika. Nekega dne meseca junija me iznenadi Černy 
z naznanilom, da me bo priporočil generalnemu ravna
teljstvu v Prago in da — Černv je namreč vedel, da 
želim vstopiti zopet v šolo — lahko ondi svoje študije 
nadaljujem. — Takrat menda ni bilo v Ljubljani sreč
nejšega človeka od mene. Prago sem iz »Kvčtov« in

»Svčtozora« po slikah, katere sta prinašala, že kolikov- 
toliko poznal; češkemu jeziku sem se bil pa tudi že 
precej priučil in tako sem komaj čakal trenotka, ko 
mi Černy naznani, da je njegovo priporočilo imelo 
uspeh. Res mi to čez kakih štirinajst dni javi in pri
pravljati sem se jel — poln najlepših nad — na odhod. 
Zbral sem svojo borno knjižnico in ono malo perila, ko
likor sem ga imel, povezal vse to v culico in čakal sem, 
kdaj mi reče Černy, naj se odpeljem. Malo sram me je 
Lilo sicer moje obleke, kajti 15 gld., katere sem koncem 
vsakega meseca dobival, je zdostovalo komaj za sta
novanje in hrano tako, da sem hodil še vedno v oni 
ponošeni obleki, v kateri sem bil prišel iz Novega mesta. 
Potožil sem to prijatelju J a k o b u  H o č e v a r j u  in 
leta se je ponudil, da mi posodi svojo surko s pogojem 
seveda, da mu jo vrnem iz Prage. Kdo je bil veselejši 
od menet — Peljati se v Prago in peljati se celo v 
surki!

1. julija nastopim pot; 3. pa dospein v Prago. Tam 
se predstavim generalnemu ravnatelju d r . C h 1 e b o - 
r a d u in generalnemu tajniku F r a n t i š k u  N o v a -  

! k u. Chleborad me je mrzlo in tako nekako od zgoraj 
doli sprejel; generalni tajnik Nov&k pa nenavadno pri- 

; jazno. Njega je očividno zanimala moja lomljena češka 
• govorica, v katero sem mešal tudi slovenske besede. 

Povedal mi je, da mi je določenih 30 gld. plače na me
sec, predstavil me oddelnemu načelniku, kateremu sem 
bil dodeljen, ter mi priporočil, naj izpolnim nade, ka
tere po Černega dopisu goji do mene.
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— C enjenim  naročnikom  sporočamo, da 
-mo v svrho poravnave tekoče naročnine da
našnji Številki priložili položnice. One ce
njene naročnike, k i so za vnaprej plačali, 
prosimo, da bi oddali položnice svojini znan
cem in prija te ljem , da se na naš list naroee.

— Odlikovanje. R avnatelj k ra ljev ih  lovišč 
Slavko Plem elj je  bil odlikovan povodom ro j
stva d rugega iprinca z reci »m Sv. Saive V. 
stopnje.

— Za šefa k raljeve p isarne je im enovan 
•dosedanji ta jn ik  K rsta Krstič.

— Strokovni svet p ri vrhovni državni 
uprav i je  sestav ljen  tako le : p redsedn ik  kan- 
ce la r k ra ljev ih  redov gen. D ušan Stefanovič, 
ulani: upravnik  dvora D im itrijevič, načeln ik  
"lavne  kontro le M ilan Radojkovuč, šef kabi- 
ne ta  m in is trskega  predsednika Mibajlo Mar- 
oelič, glavni ta jn ik  državnega sveta  Gojko 
Dogančič.

— Število brezposelnih v naši državi. Po
podatkih  O srednjega u rada za zavarovanje 
delavcev ije znašalo Število brezposelnih v 
naši državi m eseca novem bra 1. 1. 96.716, 
meseca decem bra pa 62.627. Podatki se na
našajo seveda samo na p ri zavodu zavarova
ne delavce. Celokupno število zavarovancev 
je  znašalo koncem  lanskega le ta  530.337.

— Število slušateljev  zagrebške univerze. 
Va zagrebški univerzi je  vpisanih letos vse
ga skupaj 4216 slušateljev , in sicer na  ju ri- 
difini 1210, na filozofski 1032, na  tehnični 
590, na m edicinski 547, na v e te r in a rsk i 237, 
na farm acevtski 288, na gospodarsko-šum ar- 
, k̂a 220, na bogos. lovski pa 92.

— V eliki župan ljubljanske oblasti dr. 
Pran Vodopivec ta  teden  rad i odsotnosti v 
'luaben ih  poslih ne sprejem a strank .

— Prepovedane publikacije. N otranje m i
nistrstvo je  prepovedalo uvažati v našo d r 
žavo in š iriti v A m erik i izhajajoče puibldka- 
oije: »K alendar za prestupnu  godinu 1928-r,

Hrvaitski list« in »Danica H rvatska«.
— Im enovanje v profesorski .službi. Go

spod F rid e rik  Juvančič, vpokojen profesor 
ljubljanske trgovske akadem ije, je reaktiv i- 
ran in im enovan za profesorja  francoskega 
jezika na 'm ornariški akadem iji v Gružu. 
-Svoje novo službeno m esto je  že nastopil.

— Javna inženjerska p raksa  na ozemlju 
k ra ljev ine SHS je dovoljena arhitek tom  Iva
nu Ledlu in  Rudolfu Tonniesu iz L jubljane 
in Ferdu  Klopčartju iz Škofje Loke.

— Iz šum arskp službe. Šef šum arske unra- 
ve v Skoplju M iljutin Lončar je  prem eščen 
v G jevgjelijo; šum araki inžen je r pri sreskem  
l>ciglavarstvu v Prnjavtoru je pom aknjen v 
višjo skupino.

— Izredna glavna skupščina Zveze indu- 
--trijcev. Izredna glavna skupščina Zveze in- 
iustrijcev  se  vrši v sredo, dne 1. feb ruarja  
1928 ob 10 u ri ipredpoldne v dvorani društva 
-Kazino« v  L jubljani, K ongresni trg  1. Dnev

ni red : O blastna proračuna ljubljanske in 
m ariborske oblasti. Obda če nje produkcijske
ga procesa po oblastn ih  trošarinah .

— Zopet nov način pom lajevanja. j\o t po
ročajo iz P rage, je  iznašel zdravnik  v K arlo
vih V arih  dr. Šim aček novo pom lajevalno 
metodo. Dr. Šim aček maže žleze z neko ke
mijsko raztopino. Dosegel je  baje izvrstne 
uspehe zlasti pri p re ran o  ostare lih  ljudeV

— Enoten čas na vsem svetu. Kot poroča 
•B erliner Tageblatt« je predlagal znani uče
njak  in filozof Einstein znanstvenem u odbo
ru Zveze narodov, da naj bi se  uvedel na 
vsem svetu enoten čas. P redlog je bil sp re 
jet. Kot znano, so m oderni brezžični apara ti 
tako eksaktni, da zaimorejo naznaniti čas do 
-itotisofiinke sekunde natančno. Po m nenju 
kom isije n i potreba drugega, kot da sp re j
mejo vse države isti čas.

Kongres srednjeevropskih proletarcev. 
Te dni se vrši v Prag i kongres srednjeev- 
rop-skih proletarcev. K ongresa se  udeležijo 
zastopniki socialnodem okratičnih arganizaoij 
i/. Češkoslovaške, Poljske, Nemčije .Ln Mad- 
jarske. Cilj kongresa je ustanovitev skupne 
organizacije.

— Sovjeti in stoletnica ro jstva Tolstega.
1 i  Moskve -poročajo: Povodom sto letn ice ro j
stva Leva Tolstega izda sovjetska v lada spo
minske poštne znam ke z njegovo sliko.

V anglešjri arm adi so odpravijo puške? 
Kot poročajo iz Londona, nam eravajo  v an
gleški vojski odpravili puške. Vsak vojak bo 
oprem ljen s .posebne vrste strojnico.

Z letalom  preletel Mont Blane. V petek  
se je posrečilo prvem u potniškem u letalu 
p re le te ti Mont Iilanc. Letalo, na č igar krovu 
se je  nahajalo 13 potnikov, je  krožilo več u r  
nad v rhcei gorskega velikana, nak ar je p ri
stalo  n a  aerodrom u v Ženevu.

Bodoči ruski c a r . . .  Iz Londona poro
čajo: V elika kneg in ja  Ana, soproga velikega 
kneza D im itrija , je  rodila dne 27. t. m. sina. 
Ker nim a nobeden od velikih knezov d i
rek tne linije rom anovske dinastije  moških 
•potomcev, je sm atrati novorojenca za slučaj, 
da  pride v Rusiji do restavracije m onarhije, 
m  bodočega ruskega čara. V elika knjeginja 
Ana je hči am eriškega m ilijonarja Edery-a. 
Mjrna dota je  znašala 40,000.000-dolarjev.

Senzacionalen uspeh vodljivega zrako
plova. Am eriško m ornariško m inistrstvo po
roča o senzacionalnem  uspehu vodljivega 
zrakoplova Los Angelcs-a«. Zrakoplovu se 
je  posrečilo p rista ti na odprtem  morju. Z ra
koplov se je privezal z vrvm i na jam boro 
m atične ladje, medtem ko je  vozila ladja z 
brzino 10 do 30 anorakih m ilj. To je prvi 
■»lučaj te  v rste  v zgodovini nviatike.

— K ongres filatelistov. Meseca ju lija  se 
vrši n a  D unaju prvi kongres filatelistov, ki 
zbirajo znam ke le ta lsk ih  pošt. K ongresa se 
bodo udeležili filatelisti iz raznih evropskih 
držav.

Zopet demonstracije proti, »Jonny spielt 
iiuJ« na Dunaju. Te dni vprizorili na Du
naju nopet 'Jormy spdelt aufc. Tudi to pot 
je -prišlo do demonstracij. Demonstranti so 
raztresli po parketu iiu ,po ložah prah, ki jm>- 
vzroča kihanje ter metali smrdljive bomibe. 
Doslej je izsledila policija samo enega od 
kolovodij. Obsojen je bil na osem dni za po-

b v e s t i .
ra. Več napol doraslih  dem onstrantov je bi-
io obsojenih na denarne  globe, v slučaju ne
izterljivosti na zaipor od 24 mr do 5 dni.

— Obtoženi radi demonstracij izza 1. 1914.
Dne 13. feb ruarja  se vrši p red  sarajevskim  
okrožnim sodiščem glavna obravnava zoper 
Avdiijo Sabačiča, V iktorja Raketifia in  Avda- 
go M uharemoviča, ki so obtoženi hudobne 
poškodbe tuje lastn ine ob p rilik i znanih  de- 
monglraoij leta 1914. P re iskava zoper obdol
žence teče že od le ta  1919. Lansko leto bi 
se bila im ela v ršiti glavna razprava, k i je 
bila pa v svrho  izvedbe n ek ih  novih  dokazov 
preložena.

— N evarna pustolovka in najbrže tud i špi- 
jonka. V Dugi Resi pri Karlovcu se je po
javila te dni m lada ženska, ki se je  p ripe
ljala s Sušaka. Iskala  je v tovarni za bom 
baž dela. K er pa v tovarni rad i stavke delo 
počiva, ga seveda ni dobila. K er ni im ela 
sredstev , se je p redstav ila  n ek i gospe kot 
»nova učiteljica« te r  jo naprosila, da naj ji 
posodi 60 Din, češ, da v rne  d en a r tako j, ko 
dobi pri županstvu predujem  na  plačo. Ko 
je- denar dobila, je  izginila. Pozneje je sku
šala izvabiti v Karlovcu večjo vsoto. Tam se 
ie p redstavila kot poštna uradnica. K er de
n arja  ni dobila, je  uk rad la  zimsko suknjo. 
Medtem je dospela iz Duge Rese ovadba, n a 
k a r  so jo a re tira li. Na policiji in  p ri sodišču 
je navedla napačno im e, oblasti pa so prav 
h itro  ugotovile, da je  identična z Elizabeto 
Škof, rojeno v Gradcu, ki je živela od m ladih 
let v T rstu  te r  se  p rik latila  lansko leto v 
Zagreb, k je r  je  bila prijav ljena pod napač
nim  im enom . Zenska, ki na vsa vprašan ja  
trdovra tno  molči, je sum ljiva m ed drugim  
tudi šipiionaže. ^

— Strela ubila dva brata. B rata M arko in 
Nikola M arkovič sta se vračala et dni iz go
zda v dve u ri oddaljeno domačo vas K rstae 
(H ercegovina). Med potjo, sred i polja, ju  je 
iznenadila nevihta. Stopila sta  .pod neko bu
kev. Nenadoma je udarila  v bukev strela. 
Oba b rata  sta obležala pri priči m rtva.

— Katastrofalna eksplozija petrolejskega 
tanka. V petro lejsk i rafineriji v Mac Ganey-u 
v Texasu se  je p ripe tila  te dni katastrofalna 
eksplozija. E ksplodiral ie eden od petro lej
sk ih  tankov, ki ga je neki delavec poprav
ljal. Zračni p ritisk  je vrgel delavca s tako 
rilo  v zrak, da je padel m rtev  v v reli petro
lej. Vsled eksplozije se je užgalo še 11 d ru 
gih petro lejsk ih  tankov. Požar bo uničil naj
brže vso rafinerijo . Šest delavcev je  dobilo 
p ri eksploziji nevarne  opekline.

— Justifikacija  sleparskega sovjetskega 
funkcionarja. Iz Moskve poročajo: K om isar 
za trgovino v  Kavkazu, Novikov, je  bil brez 
sodne obravnave ustreljen . Obtožen je bil 
nedovoljenih spekulacij pri rek v iriran ju  žita.

— N enavaden slučaj. Kot poročajo iz B er
lina, je  b il znani am erišk i letalec B ert Aca- 
sia  obsojen na pet le t ječe, k e r  je  le le l v 
nevarn i nižini preko mest.

— Podpornemu društvu slepih, Ljubliana. 
Wolfova ulica 12 so darovali: V počaščenje 
spom ina blagopokojnega g. dr. D em eter 
Bleivveisa g. dr. G. Piccoli 200 D in: Sevni- 
čand mesto venca na grob pok, g. K orberja 
170 D in; Predovič Janko  v počaščenje spo
m ina blagopokojnega dr. D em etra Bleiveisa 
200 D in; Golob F ran , Vič v počaščenje spo
m ina pok. Robežnika 300 D in; rodbina F. 
Logar v počaščenje spom ina blagopokojnega 
F. Remica 100 D in; v Štrajzlovi gostilni je  ob 
p rilik i vesele družbe daroval g. Leopold Ko
vač 100 D in; g. notar Iludovern ig  v poča
ščenje spom ina blagopokom e gospe K ris tine 
H udovernig 200 Din. Vsem plem enitim  da
rovalcem najiskrene jša  hvala. — Podporno 
d ruštvo  slepih v Ljubljani.

Ljubljana.
I— Popis prebivalcev, stanovanj in poslov

nih prostorov v Ljubljani. Mestni m agistrat 
ljubljanski izvrši v p rihodnjih  dneh  popis in 
štetje prebivalcev, stanovanj te r  poslovnih 
prostorov v L jubljani po s tan ju  dne 31. ja 
nuarja  1928.

J— Pevski zbor učiteljstva UJU, Ljubljana 
je  im el dne 14. jan u arja  v Zagrebu svoj vo
kalni koncert, pri ka terem  ie p e l najlepše, 
najm odernejše in na jkrepkejše  pesm i naših 
sk ladateljev , ki se jih d rug i zbori ne upajo s 
pridom lotiti, k e r  zahtevajo poleg izredno  ru 
tin iran ih  .pevcev še  posebno dobre in terpre- 
taoije. Zbor učiteljev je dosegel pred sicer 
razvajano in zelo kritično glabeno javnostjo 
take uspehe, kakršn ih  ni dosegel po izjavah 
navzočih številn ih  kritikov  iin g lasbenikov 
noben zbor po p rev ra tu . U m etniški uspeh 
om enjenega nastopa je  bil po izjavah zagreb
ških listov epohalen. Ta naš odlični zbor, ki 
.ie v domovini znan, šele po svojem prvem  
koncertu  v Unionu in iz lanskih koncertov v 
T rbovljah, Št. Vidu, na Viču iu K ranju, bo 
nastopil dne 6. feb ruarja  t. 1. v Unionu z 
istim sporedom , k i ga je odpel s takim  uspe
hom v Zagrebu. Vstopnice so že v p re d p ro 
daji v Matični k n jig a rn i Cene običajne, dasi 
So troški zbora izredno velik i. Opozarjamo 
na ta izredni konceri posebno gg. učitelje, 
da p ride jo  .poslušat svoje požrtvovalne tova
riše in tovarišice.

1— Baletni večer v ljubljanski operi. V 
sredo, dne 1. feb ruarja  se vrši v ljubljanski 
'operi baletni večer kot celovečerna baletna 
prireditev  z izredno in teresan tn im  sporedom , 
katerega je naštud iral s celotnim  baletnim  
zborom in p rim abalerino  gdč. Wisia.kovo g. 
baletn i m ojster in koreograf Vaclav Vlček. 
Po uspehu, ka te rega  je dosegel v letošnji se
zoni naš baletni zbor v prvem  svojem več
jem  nastopu v V alburgini noči v openi Faust 
smo absolutno prepričan i, da  bode baletni 
večer v sredo za naše  razmere povsem ne
kaj posebnega, da  prvovrstnega. Vse točke 
program a so izvrstno naštudirane in morajo 
vsled svoje velike muzikalne vrednote abso
lutno uspeti. Na programu še Musorgskijeve 
slike iz razstave, dalje Balaikova orijerttal- 
ska suita in pa Piernejevo im presions do 
Musič-h ali. Posamezne soloplese plešeta gdč. 
Lidija Wiaia'kova, badetnd mojster g. Vlček, v

m alih skup inah  n ek a te re  članice baleta , v 
zboru  p a  sodeluje ves baletn i ansam bel. Ba
letn i večer se  vrši na p rem ijersk i abonma.

1— Planinci. Dolžnost Vam je, da  poselite 
naš ples, ki se vrši dne 1. feb ru arja  t. 1. v 
»Unionu«. — Bodite vzgled drugim  in j>od- 
p ira jte  našo m isel! V edite, da je  gmoten 
uspeh v prid  zgradbi odnosno razširjen ju  
prelepe koče v K am niški Bistrici, zato pa 
prid ite z Vašimi družinam i in  pokažite Va
šim prija te ljem  in znancem pravo  domačo 
planinsko zabavo. — Zdar!

1— V ečerni gospodinjski tečaj v gospodinj
ski šoli »Mladika« za m estne uslužbenke in  
soproge m estnih uslužbencev se  prične dne 
8 feb ruarja  ob 5. uri popoldne. Vpisovanje 
za tečaj se vrši dne 1. in 3. feb ruarja , vsako
k ra t od 3. do 5. u re  zvečer v M ladiki, p ri
tličje. Vsa pojasnila daje  voditeljica gospo
dinjske šole.

,1— Brezplačna oddaja drv. Mestni m agi
s tra t odda brezplačno revežem v Knafljevi 
ulici posekane kostanje, ka te re  m orajo re- 
flek tan ti sam i zvoziti demov. V to  svrho naj 
se javijo najsirem ašnejši na  m estnem  ma
g is tra tu  soba št. 42/11.

OBČNI ZBOR DRUŠTVA »POMOČ* V 
LJUBLJANI.

P rv i redni le tn i občni zbor Trgovskega do
brodelnega društva  »Pomoč« v L jubljani, ki 
se je vršil ob štev iln i udeležbi v »Zeleni dvo
rani« hotela Union, je otvoril perdsednik 
Gregorc s pozdravom na vse navzoče. Za 
overovatelja zapisnika sta bila im enovana 
P la tner in Melicer.

Predvsem  se je p redsedn ik  spom nil v ča
su obstoja d ruštva  um rlih  članov: M arije 
L avtar, soproge trgovca iz Železnikov; F ra n 
čiške Križm an, soproge trgovca iz Stražišča 
pri K ran ju ; Antona R avkekarja, trgovca v 
L jubljani in F rana  Remica, trgovca v Zgor
nji šišk i.

Nato je podal predsednik  v krajšem  govo
ru zgodovino postanka in delovanja društva. 
Namen društva je, nuditi svojcem članov po 
njihovi sm rti tako podporo , ki bi jim v sk ra j
ni sili pom agala. Že pri ustanovitvi druištva 
smo bili prepričan i, da bo zadelo naše delo 
p r i posam eznikih nq precejšnje ovire. To se 
je  v resnici tudi zgodilo. V endar je  danes 
naš cilj dosežen in z zadoščenjem lahko gle
damo na uspe.i našega društva.

Ustanovili smo društvo  v času, ko gospo
darske razm ere niso bile najboljše, zato 
je uspeh ustanovitve »Pomoči« tem bolj raz
veseljiv.

Z delovanjem  društva smo začeli 5. sep 
tem bra lanskega leta. Do tak ra t se je p rija 
vilo približno 500 članov. Z intenzivno re 
klam o in stvarnim  delom  sm o to število do 
danes podvojili. Da bo uspeh še boljši, p ro
sim vse navzoče, ki sp pripom ogli do ustano
vitve našega društva, da tudi v bodoče po
svetijo vso svojo pozornost v p ro sp eh ' d ru 
štva in da p ridobe čimvee novih članov.

Nato je podal svoje poročilo ta jn ik  Šmue. 
Bilo je  meseca ju lija  lanskega leta, ko so 

je  sprožila m isel, ustanoviti v okv irju  gre- 
m ijaln ih  pravil društvo »Pomoči«. Na inici- 
jativo predsednika G regorca iu podpredsed
nika K regarja je  bil nato  sklican prvi sesta
nek  prip rav ljalnega odbora, ki so ga tvorili 
trgovci Čadež, Pavlin , Železnikar in Baho
vec.

Prvotni načrt p rip rav lja lnega  odbora, da 
bi društvo obsegalo samo L jubljano in  oko
lico, se je izkazal z ozirom na važnost d ru 
štva kot nezadosten in se ije vsled prijav lja
nja članov iz obeh slovenskih oblasti d ru 
štvo raztegnilo na vso Slovenijo s sedežem 
v Ljubljani.

Prvotno določilo da se sprejem ajo  v d ru 
štvo le trgovci, trgovski n as tav ljen a  in  n ji
hove žene, se je  m oralo sprem eniti, k e r so 
vstopali v društvo tu d i uradnik i industrij
skih, bančnih in sličnih podjetij, v kolikor 
spadajo pod določila trgovskega zakona. S 
tem  se je  število članstva znatno povečalo.

V endar moramo število članov še povišati, 
to  je :  najm anj potrojiti. Čim več bo članov, 
tem večja bo posm rtnina svojcem.

Po poklicu kaže sta tistika sledečo sliko 
članstvo: Trgovcev 614, industrijsk ih , banč
nih  itd. uradnikov 164, trgovsk ih  potnikov 
61, trgovskih  pomočnikov 96. Po starosti se 
de le : Od 20—30 let 162, od 30—35 le t 150, 
od 3 5 -4 0  let 176, od 40—45 let 173, od 45 
do 50 let 90, od 50— 60 let 142, od 60 let d a 
lje pa 42 članov. Iz tega  sledi, da  je p rijav 
ljenih^ največ trgovcev, najm anj pa trgovskih 
pomočnikov Po starosti (je največ članov med 
35. in 40. letom.

Društvo je visoko aktivno, proračun za le
to 1928 znaša 26.000 Dim izdatkov.

Pravila, ki jih je  odobril ustanovni občni 
zbor, so se izkazala, da ne odgovarjajo po
vsem zahtevam  časa in so bile zato sprejete  
razne izprem em be pravil.

Nato je tajnik Šmuc prečita! oficijelno kan 
didatno listo za odborove volitve, ki je bila 
soglasno odobrena. V endar se je  dosedanji 
predsednik, veletržec G regorc zahvalil za zo
petno  izvolitev, k e r je  prezaposlen z vod
stvom grem ija. Izvoljen je bil sledeči od
bor:

A. K. Kregar, veletrgovec v L jubljani; Ed- 
inund Kastelic, trgovec in načelnik grem ija, 
Novomesto; Ivan Železnikar, trgovec v Ljub
ljan i; J. J. Kavčič,, veletrgovec v L jubljani; 
Krnil Lajovic, tovarnar v L itiji; Ivan Baho
vec, trgovec v L itiji; Konrad Elsbachcr, ve
letrgovec in načelnih G rem ija Laško; Julij 
Deu, bančni u radn ik  v L jubljani; Stanko Le
narčič, trgovec in načelnik Gremija Logatec; 
Karol JSeljak, predsednik  Društva ‘trgovskih 
potnikov, L jub ljana; Anton Arhar, prokurist 
v Ljubljani; Josip šporn, trgovec in načelnik 
Gremija za ljubljansko okolico, Ježica; Fra
njo Sfilivoj, uradnik Gospodarske zveze v 
Ljubljani; Josip Krek, knjigovodja, Ljublja
na; Ivan Pfeifer, trgovec v Ljubljani; Rihard 
Torv, trgovski zastopnik, Ljubljana—Kranj; 
Janko Logar, trgovski sotrudnik v Ljubljani 
in Franc Pavlin, trgovec v Ljubljani 

Pregledovalca računov sta: Kovat, trgovec 
in  J. Platner, trgovski zastopnik, oba v Ljub
ljani.

Dr. Jose! Raeber je  im enovan za predsed
n ika  m ednarodne telegrafske unije. Kot tak 
je naslednik  nedavno um rlega H enri-ja 
E tienna. Dr. R aeber je ro jen  v K eusm arktu  
pri Rigi le ta  1872. In ternationale  Telegra- 
I»hen-Union je p rva m ednarodna telegrafska 
unija, k i j e  stopila dne 17. maja 1865 na 
m esto neStevllnih posebnih dogovorov med 

poedinim i državam i.

Odbor se bo konstitu ira l šele na  prihodnji 
seji, k je r  bo izvoljen predsednik , podpred
sednik, b lagajnik in njegov nam estn ik .

POGOJI ZA SPREJEM V I. LETNIK DRŽAV
NE TRGOVSKE AKADEMIJE V UUIiLANI.
(Glasom »Pravilnika« o delovanju, redu in 
pouku na državnih trgovskih akamedijah.)

. Čl. 11. V pisovanje se vrši 1., 2. in 3. sep
tem bra.

č l. 22. V I. letn ik  trgovske akadem ije se 
sprejem ajo on i učinci, k i so dovršili v tem 
le tu  najm anj š tiri g im nazijske (reaiične) raz
rede. Učenci, ki so dovršili meščansko šolo 
z končnim  izpitom, se fciliko vpišejo, Če opra
vijo prej dopolnilni izpit po členih 58., 59. 
in 60. tega pravilnika.

Čl. 23. P ri vpisu v 1. letnik položi učenec 
p rijavo  (prošnjo), izpričevalo o prejšn jem  šo
lanju in krstn i list, s  ka terim  dokaže, da dt>- 
vrši v letu , v ka terem  se vpiše, 14 do 17 let.

Čl. 24. Učenec m ora biti iz okoliša šole,
v  k a te rem  se  hoče vpisai/i. Šele če bi ostalo 
po vpisu  učencev iz tega okoliša ikaj mest 
praznih, sm e sprejeti d irek to r učence iz tu ji ih 
okolišev.

Čl. 25. M inister za trgovino in industrijo  
sine dovoliti, če ostane kaj m est p raaath , na
knadno vpisovanje do dne 15 septem bra. Po 
tem  roku se ne sm e nihče več vpisati.

Čl. 26. V enem letn iku  ne sme bita nad 40 
učencev.

Čl. 58. Učenci, ki so dovršili meščansko šo
lo, opravljajo dopolnilni izpit po čl. 22 tega 
p rav iln ika iz slovenščine, nem škega jezika, 
narodne zgodovine z geografijo in  iz  m atem a
tike  v obsegu program a III. in IV. gim na
zijskega razreda.

č l. 59. Dopolnilni izpit je  pism en in  usten. 
Iz zgodovine in zem ljepisa se  opravlja sa
mo ustni izpit, iz  ostalih  predm etov pa se 
opravljata pism eni in ustni.

č l. 60. Za dopolnilni izpit, ki se smatra za 
privatnega, plača učenec razen državne tak
se: 70 Din adm inistra tivnega honorarja , 80 
Din vsakem u članu izpraševalne kom isije  iu 
20 Din za vsak p ism eni izpit.

Opomba k čl. 23. A bsolventi(inje) srednjih 
šol se  ustm eno ali pism eno prijavijo. Za slu 
čaj p ism enih  prijav  n i treba kolekovonja.

P rig lašenci (enke) meščanskih šol m orajo 
predložiti prošnjo za p ripustitev  k sprejem
nem u izpitu. P rošn je  teh  priglašencenr(enk) 
m orajo biti kolekovane s petd inarsk im  kole- 
kom, priložen pa m ora biti še kolek za 20 
dinarjev.^ (Na to se nanaša m esto v čl. 60 
»plača učenec razun državne takse«.)

REPERTOAR NARODNEGA GLEDALIŠČA
V LJUBLJANI.

D r a m  a.
Začetek oh 20. uri zvečer.

Torek, 31. jan u a rja : Zaprto (generalka).
Sreda, 1. feb ruarja : »Kandida.c Red C.
Č etrtek, 2. feb ruarja  ob 15. uri popoldne: 

»Pepelka.« M ladinska predstava. Izven.
P etek , 3. feb ruarja : »Boljši gospod.« Red A.
Sobota, 4. feb ru arja : »Danes bom o tiči.«

Ljudska predstava pri znižanih cenah. Iz
ven.

Nedelja, 5. feb ruarja  ob 15. u ri popoldne: 
»Pepelka.« M ladinska predstava. Izven.

Nedelja 5. feb ruarja  ob 20. u ri zvečer: »Kan- 
dida.« Ljudska predstava p ri znižanih ce- 

'n ah . Izven.
Pondeljek, 6. februarja: » Id e a ln i soprog.«  

Red B.
O p e r a .

Začetek ob pol 20. uri zvečer.
Torek, 51. januarja: Zoprto (generalka).
Sreda, 1. februarja: Baletni večer, premdjera. 

Premijerski abonma.
Četrtek, 2. februarja ob 15. uri popoldne: 

»Ples v maskah.« Ljudska predstava pri 
znižanih cenah. Izven. — Ob pol 20. uri 
Zmagovalka oceana, opereta. — Ljudska 
predstava pri znižanih cenah.

Petek, 8. februarja: Zaprto
Sobota, 4. februarja: Baletni veter. Red D.
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Kratke vesti.
Francoska vojna misija v Grčiji oetane na

svojem  mestu.
Premogovni sindikati v Pornhrju so odpo

vedali s 1. marcem kolektivno pogodbo, ki 
se tiče 360.000 rudarjev.

Italijanska vlada je sklenila, da vrne kato
liški cerkvi velik  del njej odvzetih posestev.

Španija vstopi zopet v Z ves o narodov. Ka
kor poročajo am eriški listi, so pogajanja za 
zopeten vstop Španije v Zvezo narodov že ta
ko napredovala, da bo Španija že na prihod
njem zasedanju Zveze narodov sigurno njen 
član.

Am eriški admiral Bueret je izjavil, da bo 
treba po zgradnji novih vojnih ladij povečati 
število mornarjev za '20.000, število olicirjev  
pa za 825 oseb .

,, C#)

EBICH KOCH PRI POINCARE-JC IN 
BRIANDU.

R eprezen tanca P an ev rap e  v Z ag rebu  nam
sporuča:

P redsedn ik  nem ške dem okratične  s tranke , 
bivši državni m in is te r E rich K o c h  je bil 
ob priliK i n jegovega zadnjega b ivan ja  v P a
rizu  sp re jo t od Poincare-ja  in  B rianda.

R rich Koch se udelež i kot podpredsedn ik  
nem ške sekcije panevropske  unije zasedanju 
osredn jega  sveta P anevrope, k i p rip rav lja  II. 
kongres P anevrope v novem bru  t. 1. v P a 
rizu.

P rob lem  gospodarskega zb ližanja vseh ev
ropsk ih  dežel bo program  tega kong resa  in  
o tem  v p rašan ju  se  je  tu d i s  posebnim  ozi
rom  n a  F rancijo  in  Aemčijo največ govorilo 
na  m in is trsk i konferenci.

Tudi bivši d ržavni kance la r d r. W irth  se 
m udi že nek a j dn i v Parizu , k je r  je  im el š te 
vilne ses tan k e  z vodilnim i francoskim i po li
tik i, tako tud i z B riandom .

— Ali radi p lešete, gospod?
Silno radi
— Zakaj se  pa potem ne naučite I

Nova gostilna!
(O tvoritev v sredo, 1. februarja) 

Izvrši .a tirana! Sijajno vino I 
Abonenti I

L a stn ik :
PEPE LONČAR (poprej P odobnik), 

N ovi Udmat štev . 145.

Gospodarstvo.
X  Trgovinski stiki z republiko č ile . Kon

zulat kraljevine SHS v Santiagu de Chile 
(Consulado d e Reino de los Ser bi o ns, Cro- 
atas y Eslovenos — Santigo de Chile) je po
slal Zbornici za trgovino, obrt in industrijo 
dopis s  prošnjo, da opozori vse interesente, 
da je konzulat z informacijami g lede uvoza 
naših produktov v Čile vsem rad e vol jo na 
razpolago. Konzulat želi, da mu pošljejo po
sam ezne tvrdke brošure, reklamne kataloge, 
cene in prodajne pogoje za blago, k i bi se 
moglo uvažati v  Čile.

X  Vzorčni semenj v Torontu (Kanada). V

T orontu  se v rš i m ednarodn i vzorčni sem enj 
m eseca sep tem b re  t- 1- M inistrstvo trgovine 
in in d u s trije  opozarja  potom  Zbornice TOI 
vse in te resen te , k i bi želeli razstav iti svoje 
proizvode n a  tem  sem nju , da to sporočijo n a 
šem u konzulatu  o M ontrealu, k i bo p osk rbe l 
za to , da  dobijo  razstavne p ro s to re  brezplač
no n a  razjpolago

t , i\Va 1i t  J H

— Danes ti bo Janez sigurno razkril lju
bezen!

A li <to sigurno veš?
— Seveda, ko sem  ga sinoči jaz odklonila, 

je dejal, da je pripravljen storiti vsako ne
umnost.

S U M B H a itM a H H U I

širite »Narodni Dnevnik«.

LITOVSKE VESTI 0 UPORIH V RUSIJI 
Varšava, 31. jan. Po vesteh az Vilne 

je prišlo v Rusiji do upora vojaštva, ki 
mu je na čelu'general Duhanovaki. Ka
kor se javlja, je krenil z divizijo pešcev 
in nekoliko polki konjenice proti Mo
skvi.

KONFERENCI ROMUNSKEGA PARI
ŠKEGA POSLANIKA Z BRIANDOM 

IN POINCARfi-JEM.
Fariz, 31. jan. »Petit Parisietu prina

ša vest iz Bukarešte, da se bo skupna 
nota Male antante zaradi italijanskega 
vtihotapi jen ja orožja na Madjarško izro
čila tajništvu Zveze narodov v teku da
našnjega dne. »Matin« javlja, da je ro
munski poslanik v Parizu Diamandi 
predvčerajšnjim dolgo konferiral s Poin- 
carčjem in Briandom in se tema konfe
rencama pripisuje posebna važnost.

TITULESCU ODPOTUJE V PARIZ 
ŠELE JUTRI.

Rim, 31. jan. Titulescu, ki bi bil mo
ral že v soboto odpotovati v Pariz, je 
ostal še nadalje v Rimu, izjavil pa je, da 
pojde v sredo v Pariz.

NAPAD NA IRSKEGA PREDSEDNIKA.
Filadelfija, 31. januarja. Ko se je irski 

predsednik Cosgrave pokazal v avtomo
bilu, ga je neki norec napadel z dežni
kom. Spremljevalec predsednika je odbil 
udarce.

GRČIJA DOBILA POSOJILO OD AN
GLIJE.

London, 31. januarja. Grški poslanik 
je podpisal včeraj pri Angleški banki po
godbo o posojilu za Grško. Posojilo bo 
dano danes na borzi v kotiranje.

Ch<i«Mie Cha >lin.
Zok) zanim ivo je, da glavno Chaplinovo 

delo ne obstoja v snimanju film a. On si spi
še vnaprej ves Mlm ter oriše vse prizore v 
najmanjše potankosti, tako da bi se  taka 
njegova od-e-rska knjiga lahko čitala kot ro
man. Toda hj si n ap ile  samo, da lahko 6am 
ponovno prebira, popravlja in ustavlja nove 
prizore, ki mu slučajno pridejo na m isel. Ko 
je po večm esečnem  pisanju in  spreminjanju  
knjiga gotova in je Chaplin z njo vseskozi 
zadovoljen, potem je najtežje dok> končano 
in snimanje se  začenja. Toda tedaj im a že 
Chaplin knjigo vso v mezincu in  se  pri sni
manju nikoli ne poslužuje rokopisa. Vsak 
genij ima svoje posebne navade in Chaplina 
smatrajo za čisto izrednega direktorja, ko- 
jega metode so popolnoma drugačne kot 
drugih direktorjev.

Začetna inspiracija, k i tvori podlago za 
nov kom ičen film , lahko nastane radi kakega  
sm ešnega dogodka, kateremu je čisto slučaj
no prisostvoval, in  na podlagi katerega po
lagoma zgradi svoj film. Tako je na primer 
bU film »Charlie kot prodajalec« inspiriran  
od pogleda na ogromnega gospoda, k i se  je v 
newyorški podzemski železnici slučajno 
spodtaknil in padel. Včasih pa kakšna druga 
stvar začne zanim ati Charlieja in  na njeni 
podlagi potem sestavi svoj film.

Ce je kdo mnenja, da je napraviti kom i
čen film samo zabava, naj bi si ogledal 
Chaplina v Času, ko razmišlja o kakem no
vem  filmu.

Predno mu pride prava m isel, je več dni 
zelo zamišljen in  slabe volje, ker vedo, da 
ima mnogo m isliti. Večkrat čuti v takem slu 

čaju toliko potrebe po samoti, da zbeži na 
otok Catalino ter tam po cele dneve lo
vi ribe.

Ko si je ogrodje film a v glavnem  že na
črta!, se  vrne domov, zbere svoje prijatelje, 
jim  pove, kakšen film ima v delu ter jih pro
si, da mu pomagajo s  kakšnimi dobrimi ide
jami. Te mu pa le  bolj služijo kot iutelektu- 
eln i »punching - bali«, ter jih navadno vse 
zavrže.

Ko se je prepričal, da so  njegovi najiskre
nejši .prijatelji zadovoljni z idejo njegovega 
novega filma, s  katerim  se je bil bavil štiri
najst dni do dva meseca, potem se  začne tež
ko delo z udejstvitvijo filma. Tu stopi v ak
cijo njegov »tehnical deparimemU. Povelja 
prihajajo iz direkoije, tesarji 'in strojniki pa 
mrzlično naglo gradijo kakšno palačo, gostil
no, vas, sirom ašno ali elegantno ulico ali 
karkoli pač to film  zahtpva. CharLie je lahko 
cele m esece razmišljal o ideji svojega filma, 
ko se  je pa odločil, ne pozna nikakega od
lašanja. Tako je enkrat, ko so  gradili zelo 
komplicirano scenerijo neke ulice, Charlie 
prihajal vsako jutro na lice mesta ter de
lavce nervozno spraševal, kako je to, da še 
niso gotovi. V takem slučaju izgleda vprav 
obupano ter pričenja tarnati: »Z vsem sem  
že gotov, sedaj sem  pa prisiljen prekinili 
delo v sled take neumnosti.«

Že ob devetih  zjutraj so točno vsi delavci 
na svojem mestu. Igralci so  v svojih oblekah  
ter šm inkanj, tako kot pač prilike to zahte
vajo, in vsakdo se  mora v svoji maski pred
staviti Chaplinu, k i popravlja kar mu ni 
všeč, kakšno stvar pridene, ali jo pa od
vzame.

V nekaterih slučajih je treba iiguranlov

in tedaj ravnatelj razdeli vloge ie  nekaj dni 
poprej. Včasih ob devetih , včasih pa tudi 
nekaj pozneje privihra Chaplin v svojem  
avtomobilu, hiti v toaletno sobo in se  tren u 
te k  pozneje že pokaže maskiran kot po na
vadi. Nato zbere sotrudnike okoli sebe, vsa
kemu posebej pove, kaj im a sto riti, in po
piše v vseh potankostih prizo r, ki ga hočejo 
andmati.

Če so enkrat na licu mesta, je  sprem em ba 
popolna: izgleda ne več kot ravnatelj in po
veljnik, temveč kot vesel zabaven dečko, ki 
ga vsa stvar silno veseli. Kot pravi umetnik 
skuša Chaplin u posta vit i pri igri ono čisto 
um etniško ozračje, v katerem se  vsakdo po
čuti ne kot igralec, temveč .kot v istini ose
ba, k i jo predstavlja. Chaplin je eden  prvih 
kinosnem alcev, ki je skril operatorje za ste
ne, tako, da ti delajo posnetke skozi luknje 
v stenah in  jih igralci ne vidijo. Tako skuša 
Chaplin ustvariti čim najnaravnejše razpolo
ženje, da se  film pravilno, igra in na ta na
čin čim najbolj posreči.

Zato ga pa tudi njegovi igralci in sotrudni- 
ki vprav obožujejo. Pravijo, da so naravnost 
navdušeni, da sm ejo delati pod njegovim  
vodstvom, ki je popolnoma različno od dru
gih  -ravnateljev.

Chaplin pusti ponoviti vlogo vsakega igral
ca posebej, potem ko jo je najprej skušal 
igrati sam. Ne pretiravamo, če rečemo, da je 
igral vsako osebo v vseh svojih komedijah: 
klepetavo služkinjo, ki nikakor ne more dr
žati svojega jezika, k i urejuje promet ali pa 
prebrisanca, ki čaka v tem i kakšne veže in 
o katerem vsak trenutek pričakujemo, da 
skoči ven. Najprej igra vsako vlogo Charlie 
sam, da tako pokaže dotičnemu igralcu, ka

ko je treba igrati, potem jo ponovi igralec, 
medtem ko Chaplin neprestano kara ali hva
li njegovo nastopanje, ter mu nasvetuje ma
lo bolj globok poklon, hitrejšo kretnjo z ro
ko, .počasnejše obračanje itd. Kolikokrat 
vzklikne pri tem: »Ne igrajte!« S tem hoče 
reči dotičnemu igralcu, da ne sm e igrati d-o- 
tične vloge, -temveč, da jo mora v istini do
živeti. Ravno ta Chaplinnova ideja, da ee  
igralec ne sme smatrati za igralca, tvori gla
ven vzrok uspehov njegovih komičnih fil
mov. Igra tako živo in tako resnično, da v 
ujem ne vidimo igralca, temveč v istini člo
veka, ki ga predstavlja.

Ko so vse skušnje končane, potem se po
briga Chaplin za saim nlni aparat. Slopi k 
njemu, ter začne gledati skozi vizirno steklo  
ter določi, pod katerim kotom se  ima eni- 
mati. Tedaj se  obadva operaterja pripravita 
in  snimanje se  prične. Traja toliko časa, do
kler ne da Chaplin povelja prenehati.

Navaden Chaplinov komičen film je dolg 
šest do osemsto metrov. Zato so pa po-rabdli 
pri snimanju šest do desetisoč metrov film 
skega traku, kajti, ni ga bolj sitnega d irek
torja, kot je Chaplin. Včasih snama pet ali 
šestkrat isti prizor, sam o da ga dovede na 
čim višjo umetniško stopnjo.

Včasih mu pride nova m isel, potem ko je  
bil dogodek že filman in tako začnejo znova 
la [»opravijo prizor, dokler Chaplin ni s  svo
jim delom zadovoljen. Večkrat pusti en  pri
zor igrati na različne načine ter jih srrimati. 
Naslednji dan si da snim ke predvajati in se  
slednjič odloči za onega, ki mu najbolj 
ugaja.

(Dalje prih.)
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VINOCET
tovarna vinskega kisa, d. z o. z., Ljubljana

n u d i
n a j f i n e j š i  in n a j o k u s n e j š i  
namisni kis iz v i n s k e g a  ki sa .
l a h l n a l t a  ponudbo« m  T e le fo n  Stov. 23S9 .
TehnKno In hlgijeniCno n a j m o d e r n e j e  

j u r e j e n a  k i s a r n a  v J u g o s l a v i j i . 0
M io m a  t L jub ljane, D u n a jsk a  co sto  SL 1«, tl. n o d s tr .

Odvetnik

dr. A lb in  K andare
naznanja, da je otvorll svojo odvetniško pisarno za- 

1 žasno na BlelweIsovI cesti Stev. IS.

MALI OGLASI.
Za vsako besedo se plač. 
50 par. Za debelo tiska«* 

pa Dla I.—.

šivilja,

««■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■

Oglašujte v »Narodnem Dnevniku*'«

• ODCGORMeVA ULICA 23 - TCL. 25SS f

m
PRIPOROČA

Carinsko posredniški In Spetfkljtkl bureaa

» G R O M «
LJUBLJANA, Kolodvorska ulica 41
H—lo v  brraJavkO M i »ORON«. T o lo ton  3454.

Po d r u f n l c a :  Maribor, Jesenico, Rakek. 
O boufjo m  v to  s tro k o  e p o d a jo lo  p o š lo  o a jh ltro jo

m

dobro izurjena, išče služ
be. Gre šivati tudi oa  
dcmi. — Naslov v uprev'. 

lista.

, lootopnM d MroSIse sp a ln ih  v o s  S. O . S. m  o h sp ro sn o  H

Drva - Čebin
Wollova l i l i .  - Telet. 2054

Preda se
lepa, srebrna, starinska 
moška verižica in ura. 
primerna za narodno oo- 
šo. — Nalu.nčnejše se ieve 

v upravi lista.

Širite .Narodni 
Dnevnik4.

IodaJoM)! Aleksander Zeleniku-. — Urejuje: Vladimir Svetek. — Za U darno .M ostar« odgovoren: Andrej Sever. Vsi v Uubljanl.


